
Voorstel  Provinciale  Staten
Zuid-Holland  voor  voorlopig
20 damherten in de Hoeksche
Waard te houden.

 

De provincie Zuid-Holland wil minimaal 20 damherten in de
Hoeksche Waard voorlopig in leven laten. Het provinciebestuur
is eigenlijk van plan de hele roedel, die momenteel bestaat
uit circa 60 dieren, te laten afschieten. De organisaties
Animal Rights en Fauna4Life hebben echter al aangegeven dat
voorgenomen besluit aan te vechten bij de rechter als het
besluit en de vergunning definitief zijn. De Omgevingsdienst
Haaglanden werkt daar momenteel aan. Als die vergunning wordt
verstrekt,  mag  de  faunabeheereenheid  de  damherten  in  het
poldergebied van de gemeente Hoeksche Waard afschieten.

De roedel damherten is ontstaan nadat enkele dieren die waren
ontsnapt  uit  een  hertenkamp.  Onderzoek  heeft  volgens  het
provinciebestuur uitgewezen dat de dieren schade veroorzaken
aan de landbouw, een gevaar vormen voor de verkeersveiligheid
en dat de Hoeksche Waard geen geschikt leefgebied voor ze is.
Vooruitlopend op een juridisch proces heeft Provinciale Staten
in januari het college opgeroepen om, als daadwerkelijk beroep
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wordt aangetekend, tot een soort tussenoplossing te komen om
te voorkomen dat de roedel zich uitbreidt. Het voorstel is nu
om dan minimaal 20 dieren in leven te houden tot de rechter
uitspraak heeft gedaan.

bron: AD, 18/04/2024

 

Onderzoek  naar  de
effectiviteit  van  verjagen
ganzen-  Interprovinciaal
ganzenbeheerplan

Hoofdstuk 9 van het interprovinciaal
ganzenbeheerplan staat online.

Lees je weer mee?

Je kunt reageren tot en met 19 maart.

Daarna gaan ze weer aan de slag met het verwerken
van alle reacties

 

Afgelopen november interviewden wij Nelleke Buitendijk, die
onderzoek deed naar grasschade door ganzen. Voor wie het nog
niet gelezen had, hierbij een korte herhaling!
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“Als je op de ene plek verjaagt, is het de bedoeling dat
ganzen hun heil in een rustgebied zoeken. Maar je moet wel
genoeg rustgebieden hebben om dat effect te realiseren. Anders
vliegen ze van hot naar her en vinden nergens rust.

https://www.nojg.nl/wp-content/uploads/2024/03/verjagen-ganzen-naar-klein-rustgebied.jpg


Daarbij  hebben  we  nog  een  ander  aspect  meegenomen  in  de
studie, namelijk de kosten van verjaging en de kosten die
worden besteed aan de taxatie van schade. Als je veel verjaagt
op  veel  verschillende  velden,  zijn  er  meer  velden  met
schade. Die schade wordt op elk veld apart getaxeerd, dus die
kosten  gaan  omhoog.  Bovendien  kost  het  verjagen  op  die
manier veel tijd en moeite. Als je op minder velden verjaagt
en  een  groter  rustgebied  hebt,  dan  heb  je  én  minder
inspanning  (kosten)  voor  verjaging  én  minder  kosten  voor
taxatie. Dat is een nieuw inzicht waarmee kosten en baten
kunnen worden afgewogen.”

Lees hier het hele interview.
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Zuid-Hollands faunabeheerplan
vos 2024-2031 goedgekeurd

Gedeputeerde Staten van
Zuid-Holland hebben het
faunabeheerplan  vos
Zuid-Holland  2024
-2031,  zoals  dat  is
vastgesteld  door  het  
bestuur  van  de
Faunabeheereenheid
Zuid-Holland,  op  grond
van  de  Wet
natuurbescherming
goedgekeurd.  In  het
faunabeheerplan  wordt
een  planmatig  en
duurzaam beheer van de
vos  in  de  provincie
Zuid-Holland
beschreven. 
 

Het  nieuwe  faunabeheerplan  vos  Zuid-Holland  2024  -2031  is
geheel in lijn met het recent vastgestelde soortenbeleid en
het geeft uitwerking aan het actiepunt over predatie zoals
genoemd in het Zuid-Hollandse Actieplan Boerenlandvogels. Ook
geeft  het  plan  uitvoering  aan  een  aangenomen  motie  in  de
Provinciale  Staten  van  Zuid-Holland  over  maatwerk  bij
weidevogelbescherming.

Het voorliggende Faunabeheerplan vos Zuid-Holland 2024 – 2031
is  dan  ook  een  beschrijving  en  onderbouwing  van  het
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voorgenomen vossenbeheer in Zuid-Holland in de periode 2024 –
2031.

Het  omvat  een  uitwerking  van  het  in  2023  vastgestelde
provinciale soortenbeleid en dan met name van de maatregel
“Voorkomen dan wel beperken van de predatie ter bescherming
van kwetsbare soorten waaronder grondbroedende vogels”. Het
sluit tevens aan bij het Actieplan boerenlandvogels van de
provincie Zuid-Holland waarin de ambitie is vastgelegd om in
2027 grotere populaties akker- en weidevogels te hebben dan in
de periode 2013-2015.

Algemeen

Nederland is voor weidevogels van groot belang in Noordwest-
Europa. Nederland herbergt van sommige weidevogelsoorten een
substantieel deel van de wereldwijde populatie en het aantal
akker-  en  weidevogels  in  Nederland  daalt  gestaag,  mede
veroorzaakt  door  predatie  door  de  vos.  Het  beheer  in  dit
faunabeheerplan  komt  in  grote  lijnen  overeen  met  het  in
voorgaande faunabeheerplan (2017 – 2023) omschreven beheer.

Er zijn wel drie belangrijke wijzigingen:

Toevoeging  van  beheermaatregelen  ter  bescherming  van1.
meeuwenpopulaties in het havengebied van Rotterdam;
Beëindiging jaarrond optreden op basis van de landelijke2.
vrijstelling;
Specifieke  aandacht  voor  kwetsbare  soorten  zoals3.
bodembroeders

Het faunabeheerplan is nodig vanwege de negatieve trends in
populaties van weidevogels en andere kwetsbare soorten. Door
middel van het vossenbeheer en andere maatregelen hoopt men
deze trends te keren en de populaties te beschermen.Het heeft
als doel om het vossenbeheer in Zuid-Holland vorm te geven en
uit te voeren, met als belangrijkste doel het beschermen van
kwetsbare soorten zoals grondbroedende vogels. Daarnaast wordt
er  specifieke  aandacht  besteed  aan  de  bescherming  van



meeuwenpopulaties  in  het  havengebied  van  Rotterdam.

De vos is een belangrijke predator van weidevogels en andere
bodembroeders, en het vossenbeheer is dan ook gericht op het
verminderen van predatie door vossen. Het beheer bestaat onder
andere  uit  het  beperken  van  vossenpopulaties  in  bepaalde
gebieden,  waarbij  ontheffingen  worden  aangevraagd  bij  de
provincie.  Er  wordt  gebruik  gemaakt  van  verschillende
methoden, zoals nachtelijk optreden en het bejagen van vossen.

Het  is  echter  belangrijk  om  het  beheer  zorgvuldig  uit  te
voeren en de impact op andere dieren en de ecologie in het
gebied te minimaliseren.

Monitoring en evaluatie vormen belangrijke onderdelen van het
vossenbeheer.  De  FBE  verzamelt  en  publiceert  jaarlijks
beheergegevens en voert ook een jaarlijkse vossentelling uit.
Op basis van deze gegevens kan het beheer worden geëvalueerd
en indien nodig worden aangepast.

bron: Provincie Zuid-Holland, 30/01/2024

‘Dit was een McDonald’s voor
eenden’
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Verslag van een rechtszitting
Rechtbank Rotterdam, 14 februari 2024

Op een mooie oktoberochtend in 2022 trekken Jos (75) en Arend
(58)* er met een groep gastjagers opuit om te jagen op wilde
eenden en fazanten. Arend staat aan het hoofd van een bedrijf
dat al sinds jaar en dag in Molenlanden drijfjachten voor
klanten organiseert. Jos is een ouwe rot in het vak: hij jaagt
al zo’n 50 jaar in de omgeving.

Er is op het eerste gezicht niets mis met de drijfjacht: de
jagers hebben een jachtakte, er is een jachthuur overeenkomst
en sinds een kleine week mag er ook weer op fazanten worden
geschoten. En er vallen die ochtend heel wat fazanten (12) en
wilde eenden (45) uit de lucht. De jachthonden hebben het er
maar druk mee. Maar wat zo frappant is: de tientallen wilde
eenden die aan de hagelregen ontsnappen, vliegen niet weg; ze
blijven in de buurt van het jachtveld. 

Voertonnen
Zo opmerkelijk is dat bij nader inzien niet, want er staan 2
met mais en tarwe en zonnebloempitten gevulde voertonnen in de
bosschages naast het weiland. Daar kunnen de eenden geen nee
tegen zeggen. Ondanks de schoten smikkelen ook de fazanten op
de bodem van het lokvoer. Voertonnen zijn niet verboden, maar
het is wel verboden om binnen een straal van 200 meter ervan
te jagen. En dat doen jachthouder Jos en Arend, samen met hun
kornuiten.  En  niet  zo’n  beetje  ook:  volgens  de
natuurinspecteur die de drijfjacht bespiedt, knallen de jagers
de  vogels  op  ‘enkele  tientallen’  meters  van  de  blauwe
voertonnen uit de lucht. Ze krijgen een boete en de korpschef
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verlengt hun jachtacte niet. Dat laatste zit Jos en Arend erg
hoog, en dus doen ze vandaag in zaal 4 van het Rotterdamse
gerechtsgebouw hun beklag bij de economische politierechter.

McDonald’s
Jos en Arend ontkennen niet dat ze binnen een straal van 200
meter van de voertonnen hebben geschoten, maar wel dat ze
wisten dat die tonnen gevuld waren met lokvoer. Arend: ‘Mijn
vader regelde de jacht altijd, en ik werd gewoon uitgenodigd
voor zo’n dag. Ik wist niet wat er werd gevoerd.’ Jos wist wel
dat in het verleden werd gevoerd. ‘Ik heb ‘s ochtends nog
gevraagd of er gevoerd was. Er was vaker controle geweest.
Daar kon je op wachten. Nee, dat was niet zo.’ Politierechter
Pelle Tuinenburg: ‘Uw standpunt is: we wisten niet van die
tonnen, dus we moeten worden vrijgesproken.’ Ja, reageren de
mannen  in  koor.  De  rechter:  ‘Nou  valt  wel  op  dat  er
uitzonderlijk  veel  eenden  rondvlogen  en  dat  ze  zich  niet
gedroegen zoals ze zich gewoonlijk gedragen. De stelling van
de natuurinspecteurs is: dit was een McDonald’s voor eenden.’
Jos: ‘De sloot zat vol met eenden en er lagen overal eikels.
Daar houden eenden van. Het gebied staat ook bekend om zijn
vele eenden.’

Weidelijkheid
Jagers  dienen  zich  te  houden  aan  de  zogenoemde
weidelijkheidsregels. Deze regels staan volgens de Nederlandse
Jagersvereniging voor een ‘fatsoenlijke en respectvolle omgang
met het landschap in het algemeen en in het wild levende
dieren  in  het  bijzonder’.  Officier  van  justitie  Hans
Eijkelboom herinnert de 2 jagers eraan dat die regels volgens
een rechtelijke uitspraak óók inhouden dat ‘je moet weten waar
je knalt’. ‘De officier: ‘Je moet het jachtveld verkennen. Hoe
legt u dat in uw situatie uit?’ Jos: ‘De voertonnen zijn heel
veel jaren geleden daar neergezet. Toen we vroeger gingen
jagen, stonden we er altijd verder dan 200 meter vandaan. Nu
dachten we dat die tonnen leeg waren. Ik heb dat niet zelf
gecontroleerd. Als ik had geweten dat er wel voer inzat, dan



was ik niet met Jos en zijn relaties gaan jagen.’

Deksel
Het was de laatste jaren Gerards (71)* taak om de voertonnen
in opdracht van Arends, inmiddels overleden, vader voor de
jacht te vullen. Jos zegt dat hij Gerard die ochtend had
gevraagd of hij ze had gevuld, en dat het antwoord nee was. Om
te staven dat Jos geen verhaaltje vertelt, heeft advocaat
Maurice Stassen Gerard opgeroepen als getuige (een verdachte
mag  tegen  de  rechter  liegen,  een  getuige  mag  dat  niet).
Gerard: ‘Ik vulde in opdracht van de oude mijnheer de tonnen,
maar toen hij ziek werd ben ik er in juni of juli 2022 mee
gestopt. Mijnheer Jos vroeg mij inderdaad die ochtend of ik
nog gevoerd had. Dat had ik absoluut niet.’ Wat vindt hij
ervan dat in het in de zomer in de voertonnen gestopte aas 3
maanden later nog redelijk vers in en onder de tonnen lag?
Gerard: ‘Ik dacht dat ze leeg waren, maar schijnbaar toch
niet. Er zit een deksel op, dus het voer blijft wel droog. En
het  ligt  ook  aan  het  aantal  eenden  dat  ervan  eet.’
Politierechter Tuinenburg kan het maar moeilijk geloven. ‘In
de 2 tonnen zat vers uitziend voer. Er worden etende fazanten
aangetroffen. Dan heb ik de indruk dat dat voer er niet in
juni is ingegaan. En dan is er nog iets. In uw combiwagen
troffen de natuurinspecteurs die dag lege emmers en voer aan.’
Gerard: ‘Dat klopt, achter het kantoor hebben ze een grote
vijver, en daar voer ik iedere dag vogels.’

Geschonden
Wilde eenden en fazanten zijn beschermde vogels. Ze mogen niet
worden gedood, tenzij aan alle eisen wordt voldaan die aan de
jacht  worden  gesteld,  resumeert  officier  van  justitie
Eijkelboom. ‘1 van de eisen is dat niet gejaagd mag worden
binnen  een  straal  van  200  meter  van  een  voederplaats.  De
jagers  deden  dat  wel  en  doodden  daarbij  beschermde  wilde
eenden  en  fazanten.’  Of  Arend  en  Jos  nou  wel  of  niet
opzettelijk in de buurt van de voertonnen aan het schieten
waren, doet er volgens de officier van justitie niet toe.



Opzet is hier niet noodzakelijk om tot een schuldverklaring te
komen. De jagers hebben de weide niet verkend, en daartoe
waren ze volgens hun eigen weidelijkheidsregels wel verplicht.
‘De verdachten hebben daarmee de spelregels van de jacht grof
geschonden’, aldus de officier van justitie, die vindt dat ze
elk een boete van 1.000 euro verdienen.

Klanten
De rechter kan Jos en Arend niet kwalijk nemen dat ze binnen
een straal van 200 meter op wilde eenden en fazanten aan het
jagen hebben geschoten, meent advocaat Maurice Stassen. ‘De
tonnen stonden niet in het zicht, niemand van de jagers heeft
het geweten. Als ze het wel hadden geweten dan hadden ze toch
gemakkelijk net buiten die straal van 200 meter kunnen jagen?
Er waren eenden en fazanten genoeg.’ Jachthouder Jos deed wat
hij moest doen, vindt de raadsman: hij informeerde naar de
tonnen. ‘Hij wist dat in het verleden werd gevoerd, maar bij
navraag op de jachtdag was dat nu niet gebeurd. Daarmee had
hij aan zijn controleplicht voldaan. Arend wist niets van het
verleden van die tonnen en nam zijn klanten mee. Hij zegt:
waarom zou ik de kans lopen dat mijn relaties hun jachtacte
kwijtraken?’ Omdat alle schuld afwezig is (in het strafrecht
wordt  deze  schulduitsluitingsgrond  ‘afwezigheid  van  alle
schuld’ genoemd), zou de politierechter Jos en Arend moeten
ontslaan van alle rechtsvervolging. 

Afschuiven
‘Er zijn opzettelijk eenden en fazanten gedood. Mocht dat in
dit geval? Nee, want er is binnen een straal van 200 meter van
een  lokplaats  op  ze  gejaagd’,  concludeert  politierechter
Tuinenburg. Dat is te bewijzen, en daar is geen opzet voor
nodig, aldus de rechter. ‘Maar het recht zou het recht niet
zijn als er als geen achterdeurtje was, namelijk of iemand het
écht niet kan worden verweten. Dan is er die afwezigheid van
alle  schuld.  Ik  zou  u  dan  moeten  ontslaan  van  alle
rechtsvervolging, maar dat doe ik niet. Want dan zou u echt
helemaal niets te verwijten zijn. En er valt u wel wat te



verwijten. Er waren die ochtend opmerkelijk veel eenden rond
het jachtveld en u wist dat ze in het verleden met voertonnen
werden gelokt. Dat had u op zijn minst aan het denken moeten
zetten. Of die tonnen waren gevuld met voer uit de zomer of
net voor de jacht, en daar heb ik zo mijn gedachten over: het
was uw beider verantwoordelijkheid om dat te controleren. Het
afschuiven van die verantwoordelijkheid op een medewerker past
u niet.’ Jos en Arend kunnen hun jachtacte met die uitspraak
wel vergeten, en dat vindt de rechter zwaar genoeg. Als stok
achter de deur geeft hij het tweetal wel een voorwaardelijke
geldboete van 1.000 euro. 

Besluit  over  damherten
Hoeksche Waard
De  provincie  Zuid-Holland  heeft  na  uitgebreid  onderzoek
besloten om de populatie damherten in de Hoeksche Waard tot 0
terug te brengen. Helaas is deze ingreep noodzakelijk om grote
problemen te voorkomen.

Provinciale
Staten  hebben
8  maart  2023
in  de
Provinciale
Verordening
vastgelegd dat
er  in  Zuid-
Holland  geen
ruimte is voor
damherten.  De
Waterleidingdu
inen zijn het
leefgebied voor damherten in de provincie. Buiten de duinen
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komen van nature geen damherten voor. Zo ook in de Hoeksche
Waard,  hier  zijn  de  damherten  ooit  ontsnapt.  Die  zijn
verwilderd  en  hebben  zich  vermenigvuldigd.
Zuid-Holland is een provincie met weinig ruimte waar mens,
dier, natuur en bedrijven ieder een plek zoeken. Die zoektocht
naar  balans  is  soms  ingewikkeld  en  vol  tegenstrijdige
belangen. Uit onafhankelijk onderzoek blijkt dat in dit geval
helaas geen evenwicht kan ontstaan zonder actief ingrijpen.

Geen alternatieven
Een grote populatie damherten vormt een bedreiging voor de
biodiversiteit,  de  verkeersveiligheid  en  heeft  een  grote
impact op de landbouw. Na onafhankelijk advies is besloten dat
het, ook met het oog op dierenwelzijn, de juiste optie is om
de verwilderde populatie binnen 5 jaar tot 0 te brengen.

Door naar 0 terug te gaan en niet voor het beheren van de
populatie  te  kiezen,  wordt  voorkomen  dat  er  jaarlijks
damherten gedood moeten worden om de populatie op een bepaalde
omvang te houden. Ook wordt voorkomen dat de populatie met
inteelt (en alle nare gevolgen daarvan) te maken krijgen.
Helaas zijn andere opties, zoals wegvangen of sterilisatie,
wettelijk of praktisch onuitvoerbaar, blijkt uit onafhankelijk
onderzoek.  Daarom  is  afschot  de  enige  en  meest
diervriendelijke mogelijkheid voor deze verwilderde populatie.

Belangrijke  stap  voor
dierenwelzijn  bij
Hoogheemraadschap De Stichtse
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Rijnlanden
 

Links  op  de  foto:  Willem  van  der  Steeg  –
Hoogheemraad Dierenwelzijn
Rechts  op  de  foto:  Luuk  Massop  –  Adviseur
Watergangen en Ecologie

Hoogheemraadschap De Stichtse Rijnlanden (HDSR) heeft onlangs
een belangrijke stap gezet in het beschermen van grote dieren
tegen verdrinking; de eerste grote Fauna Uittrede Plaats (FUP)
is gerealiseerd nabij Oudewater aan de Hollandsche IJssel.
Hoewel we al kleine FUP’s integreren in de oevers, betekent
deze grote FUP een verbetering voor het welzijn van grotere
dieren.

Investeren in dierenwelzijn
Willem van der Steeg, Hoogheemraad Dierenwelzijn: “De gekozen
locatie voor deze FUP in Oudewater is strategisch gelegen in
een zogenaamde ‘groene zone.’ Dat betekent dat bijvoorbeeld

https://www.nojg.nl/belangrijke-stap-voor-dierenwelzijn-bij-hoogheemraadschap-de-stichtse-rijnlanden/
https://www.nojg.nl/wp-content/uploads/protected-content/2023/11/foto-uittredeplaatsen-waterschap-Stichtse-Rijnlanden-scaled.jpg


reeën hier proberen het water over te steken. Watergangen met
een hoge kade vormen vaak een obstakel voor deze dieren. Een
hoge kade maakt het voor veel dieren onmogelijk om weer veilig
aan  land  te  komen,  met  helaas  verdrinking  tot  gevolg.  De
kleine en grote FUP zijn speciaal ontworpen om dit probleem
aan te pakken. Zo helpen we kleinere dieren zoals eenden,
amfibieën,  konijnen  en  watervogelkuikens  maar  ook  grotere
dieren  zoals  reeën,  dassen,  wilde  zwijnen,  vossen  en
marterachtigen. Binnen mijn rol ben ik erg enthousiast dat het
waterschap  ook  investeert  in  dierenwelzijn.  Zo  gaat  het
verbeteren van de kade en dierenwelzijn hand in hand.”

Natuurvriendelijke oevers
Luuk Massop, Adviseur Watergangen en Ecologie: “Om verdrinking
van  dieren  te  voorkomen,  kunnen  we  het  beste
natuurvriendelijke  oevers  aanleggen.  Bij  oevers  wordt  er
gestreefd naar een zo flauw mogelijke overgangszone tussen
water en land. Een natuurvriendelijke oever is vanuit het
waterschap het meest wenselijk, omdat dieren dan makkelijker
de kant op kunnen klimmen. Een natuurvriendelijke oever is
alleen niet altijd mogelijk. Delen van de Hollandsche IJssel
vragen om een stabielere oeverconstructie, vanwege recreatie,
de aanwezige stroming en boten die zorgen voor een sterke
golfslag. Een stabiele kade is hier noodzakelijk om instorting
of  afzwakking  van  de  oever  tegen  te  gaan.  Bij  deze
oeverconstructies worden steeds vaker FUP’s gerealiseerd om
verdrinking van dieren tegen te gaan.”

Vaarbreedte Hollandsche IJssel
De  FUP  wordt  beheerd  en  onderhouden  door  HDSR  en  is  zo
ontworpen dat het niet ten koste gaat van de vaarbreedte van
de Hollandsche IJssel. Om dit te realiseren is een stuk grond
beschikbaar gesteld door een bewoner. De duurzame aanpak laat
zien dat goed waterbeheer samen gaat met dierenwelzijn.

Bron: Hoogheemraadschap ‘ De Stichtse Rijnlanden”

https://www.hdsr.nl/buurt/gekanaliseerde/laatste-nieuws/belangrijke-stap-dierenwelzijn-stichtse/


Faunabeheereenheid  Zuid-
Holland  mag  van  RvS
ontheffing verlenen voor het
bestrijden  van  schade
konijnen  met  kuntslicht  en
geluidsdemper
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g jagen op konijnen met kunstlicht en met geweren
met geluiddemper. Dit vindt de Raad van State.
Voor de jacht op konijnen hebben grondeigenaren een landelijke
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vrijstelling.  Maar  daar  zitten  beperkingen  aan.  De
Faunabeheereenheid vroeg de provincie ontheffing om te mogen
jagen in het donker met geweren, kunstlicht, geluiddemper, in
de buurt van eendenkooien en in de omgeving van de bebouwde
kom.  De  ontheffing  werd  verleend  door  de  provincie  Zuid-
Holland maar de rechtbank in Den Haag stak er een stokje voor.
Dat gebeurde na protesten van stichtingen Animal Rights en
Fauna4Life.

Voldaan aan voorwaarden
In hoger beroep heeft de Raad van State woensdag de uitspraak
van de rechtbank vernietigd. De hoogste bestuursrechter vindt
dat voldaan is aan de voorwaarden waaronder de ontheffing
verleend mag worden. Die voorwaarden zijn dat er geen andere
manier is om de konijnen te bestrijden, dat het jagen nodig is
om schade te voorkomen en dat de jacht niet zover mag gaan dat
de hele soort van de kaart wordt geveegd. De ontheffing die
door de rechtbank Den Haag werd tegengehouden gold voor de
periode februari 2019 tot juli 2023. Die periode is voorbij.
De uitspraak is toch van belang omdat de Faunabeheereenheid
Zuid-Holland een nieuwe ontheffing heeft aangevraagd.

Zie de volledige uitspraak hier :De Faunabeheereenheid Zuid-
Holland  mag  toch  na  zonsondergang  jagen  op  konijnen  met
kunstlicht en met geweren met geluiddemper. Dit vindt de Raad
van State.

Faunabeheereenheden  maken

https://www.nojg.nl/faunabeheereenheden-maken-samen-interprovinciaal-faunabeheerplan-ganzen/


samen  interprovinciaal
faunabeheerplan Ganzen

Landbouw en natuur ondervinden veel schade van
ganzen.  Ook  kan  de  vliegveiligheid  in  gevaar
komen. De faunabeheereenheden van de provincies
Noord-Holland, Zuid-Holland, Flevoland Utrecht en
Zeeland  gaan  voor  de  periode  2024-2030  werken
richting  één  gezamenlijk  interprovinciaal
faunabeheerplan Ganzen. 

In  elke  provincie  is  er  een  Faunabeheereenheid  die
verantwoordelijk is voor het opstellen van faunabeheerplannen.
Hierin staat welke maatregelen ingezet kunnen worden om schade
door ganzen te voorkomen. Het gaat in eerste instantie om
preventieve  maatregelen,  zoals  weren  met  afschriklinten  of
verjagen  met  knalapparaten.  Als  dit  soort  maatregelen
onvoldoende  effect  heeft,  komt  ook  afschot  in  beeld.

De  faunabeheereenheden  van  Flevoland,  Zuid-Holland,  Noord-
Holland, Utrecht en Zeeland maken samen het interprovinciale
Ganzenplan 2024-2030. Hierbij betrekken zij beleidsmedewerkers
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van de provincies, omgevingsdiensten, BIJ12, wetenschappers,
juristen en deskundigen.

Er  wordt  gewerkt  in  verschillende  schrijfrondes.  De
conceptteksten  worden  op  de  website  www.ganzenplan.nl
geplaatst.  Iedereen  die  er  belang  bij  heeft,  zoals
jachtaktehouders, boswachters, grondgebruikers en natuur- en
dierenbeschermingsorganisaties,  kan  reageren  op  de
conceptteksten.

Mocht er iets missen, is iets niet duidelijk of heeft iemand
een goede tip, dan kan men dat aangeven. Daarna worden de
teksten  zo  nodig  aangepast.  Op  deze  manier  kunnen  alle
belangen, kennis en inzichten goed worden afgewogen en wordt
toegewerkt  richting  een  gezamenlijk  interprovinciaal
faunabeheerplan  Ganzen  2024-2030.

 

bron: Faunabeereenheid Utrecht, 30/10/2023

Faunabeheerders  Holland  en
Flevoland  ontwikkelen
gezamenlijk ganzenbeheerplan
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De faunabeheereenheden (FBE’s) van Noord-Holland,
Zuid-Holland en Flevoland bundelen de krachten en
gaan samen een interprovinciaal ganzenbeheerplan
ontwikkelen voor de periode van 2024 tot 2030. Met
de FBE Utrecht vindt collegiaal overleg plaats.
In de drie provincies is de overlast van ganzen het grootst.
‘Tot nu toe schrijft elke faunabeheereenheid (FBE) zijn eigen
faunabeheerplan voor ganzen in de desbetreffende provincie.
Dat pakken we deze keer anders aan. Ganzen vliegen immers
gewoon over provinciegrenzen heen.

De FBE’s van Zuid-Holland, Flevoland en Noord-Holland kijken
daarom over hun grenzen heen en werken samen richting één
ganzenplan  24  –  2030′,  zo  wordt  de  aanleiding  voor  de
samenwerking  gemotiveerd.

Op  dit  moment  worden  de  eerste  teksten  voor  het
interprovinciale  ganzenbeheerplan  uitgewerkt.  Deze  worden
gepubliceerd  op  een  speciale  website  www.ganzenplan.nl.
Iedereen  die  er  belang  bij  heeft,  zoals  jachtaktehouders,
boswachters,  grondgebruikers  en  natuur-  en
dierenbeschermingsorganisaties,  kan  reageren  op  de
conceptteksten. Mocht er iets missen, is iets niet duidelijk
of heeft iemand een goede tip, dan kan men dat aangeven.

https://www.nojg.nl/wp-content/uploads/2022/02/Brandganzen-weiland-utrecht.png
Https://www.ganzenplan.nl


Daarna worden de teksten zo nodig aangepast.

bron: de Veldpost – het Landbouwnieuws

Raad  van  State  keurt
ontheffing  vos  provincie
Zuid-Holland goed
De ontheffing die het college van gedeputeerde staten van
Zuid-Holland in 2018 heeft verleend aan de Faunabeheereenheid
voor  het  ook  ’s  nachts  kunnen  doden  van  vossen,  om  de
weidevogels effectiever te kunnen beschermen is nu door de
Raad van State goed gekeurd. Vossen komen in onze provincie
onder  andere  in  het  duingebied  bij  Wassenaar  voor.  De
Faunabeheereenheid wil met de ontheffing de omvang van de
populatie  vossen  plaatselijk  beperken.  De  Afdeling
bestuursrechtspraak van de RvS is het daar dus mee eens. Bij
het  verlening  van  zo’n  ontheffing  moet  volgens  de  Wet
natuurbescherming  wel  worden  voldaan  aan  een  aantal
voorwaarden. Zo mag er geen andere bevredigende oplossing zijn
om de vossen te bestrijden en de ontheffing moet nodig zijn
voor de bescherming van de weidevogels en andere vogels die op
de bodem broeden.

Zie  hieronder  de  volledige  uitspraak  van  de  Afdeling
bestuursrechtspraak  van  de  RvS;

https://www.veld-post.nl/
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Download

Rechter laat ontheffing voor
beheer  van  reeën  in  Zuid-
Holland in stand

bron:  Rechtbank
Den Haag, 27/07/2023

In  een
uitspraak  van
19  mei
oordeelde  de
rechtbank  Den
Haag  dat  de
ontheffing
voor  het
beheren  van
reeën  in  de
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provincie
Zuid-Holland terecht is verleend, om de verkeersveiligheid te
vergroten en om schade aan landbouwgewassen te voorkomen. Het
besluit  was  bij  de  rechter  aangevochten  door  een  groep
natuurorganisaties. De uitspraak van de rechter is donderdag
27 juli gepubliceerd.

De  rechtbank  oordeelt  dat  het  provinciebestuur  van  Zuid-
Holland  mag  streven  naar  een  maximale  populatieomvang,
aangezien er een significant positieve relatie blijkt tussen
het  aantal  getelde  reeën  en  het  aantal  geregistreerde
aanrijdingen. Aan de hand van enkele getaxeerde schadegevallen
in gebieden waarin nog niet werd beheerd, mocht bovendien
worden  uitgegaan  van  concrete  dreiging  voor  schade  aan
landbouwgewassen.

Goede dataverzameling WBE’s van essentieel belang
Bij  de  uitvoering  van  de  ontheffing  moet  zoveel  mogelijk
worden  gehandeld  overeenkomstig  het  Faunabeheerplan  en  het
werkplan van de betreffende WBE. De FBE benadrukte aan de hand
van  deze  positieve  uitspraak  het  belang  van  een  goede
dataverzameling en onderbouwing, door de Zuid-hollandse WBE’s
hebben geleverd voor de onderbouwing van het Faunabeheerplan
en de daarop verleende ontheffingen.

Meer informatie is te vinden in de uitspraak van de rechtbank
Den Haag.
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Actualiteiten  faunazaken
Zuid-Holland  i.v.m.  nieuw
Faunabeheerplan
 

De afgelopen periode zijn er een aantal uitspraken van de
rechtbank  geweest  die  gevolgen  hebben  voor  het  beheer  en
schadebestrijding  en/of  jacht.  Alle  zaken  vind  je  in  het
onderstaande overzicht.

Faunabeheerplannen en juridische procedures
Vanuit de provincie Zuid-Holland en de FBE Zuid-Holland is de
volgende informatie ontvangen:

Een recente uitspraak van de Raad van State over een
faunabeheerplan  voor  Noord-Holland  heeft  ook  serieuze
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consequenties voor de uitvoering van het faunabeheer in
Zuid-Holland voor wat betreft de vrijgestelde soorten.

Onlangs zijn er bij de Raad van State zittingen geweest
over het vossen- en konijnenbeheer in Zuid-Holland. De
uitspraken in deze zaken zijn van belang voor de nieuwe
faunabeheerplannen en de daarop gebaseerde ontheffingen.

Het voorgaande heeft gevolgen voor de planning maar ook voor
de  inhoud  van  de  nieuwe  faunabeheerplannen.  Het  is
onvermijdelijk  dat  de  mogelijkheden  voor  faunabeheer
aanzienlijk  worden  beperkt.  Hierna  lichten  we  dit  per
diersoort toe. We hebben geprobeerd dit kort maar begrijpelijk
te doen maar zaken zijn complex. Als jullie nadere vragen
hebben, kunnen jullie deze aan de FBE stellen.

Uitspraak landelijke vrijstelling

De Raad van State heeft op 19 april jl. een uitspraak gedaan
over  het  goedkeuringsbesluit  van  een  Noord-Hollands
faunabeheerplan.  De  Raad  van  State  komt  daarbij  tot  het
oordeel dat de minister de landelijke vrijstellingen (kauw,
zwarte  kraai,  houtduif,  Canadese  gans,  vos,  konijn)
onvoldoende  heeft  onderbouwd.  De  Raad  van  State  heeft  de
vrijstellingen niet buiten werking gesteld maar heeft zich op
het standpunt gesteld dat uitvoering afhankelijk is van de
onderbouwing die hiervoor is gegeven in het faunabeheerplan.
Aan deze onderbouwing hebben ze vergaande eisen gesteld. Dit
betekent  dat  het  faunabeheerplan  voldoende  concrete/plaats-
specifieke en/of wetenschappelijke gegevens moet bevatten om
het volgende te onderbouwen.

De  desbetreffende  soort  veroorzaakt  ernstige  schade;1.
voor de onderbouwing is de schadehistorie van belang in
een specifiek gebied.

Er is geen bevredigende alternatieve oplossing om deze2.
schade te voorkomen.



Het voorgestelde beheer heeft geen effect op de staat3.
van instandhouding.

Aan al deze eisen kan niet worden voldaan o.a. omdat er weinig
tot  geen  schadegegevens,  i.v.m.  landelijke  vrijstelling
waarvoor geen schade registratie nodig zijn en veel soorten
zich zgn. in een ongunstige staat van instandhouding bevinden.
De  uitspraak  van  de  Raad  van  State  ziet  alleen  op  de
uitvoering van de vrijstelling en dus niet op uitvoering van
de  jacht.  Hiervoor  hoeven  provincie  en  FBE  alleen  aan
onderdeel  c  te  voldoen.

Hoe nu verder

De  Zuid-Hollandse  faunabeheerplannen  voor  de  jacht-  en
vrijgestelde soorten (m.u.v. Canadese gans) lopen tot half
juli 2023. De FBE heeft vervangende plannen in voorbereiding
maar moet nu de concept-faunabeheerplannen aanpassen op basis
van deze uitspraak. Dat leidt onvermijdelijk tot vertraging.
Ook is het, gezien het vorenstaande, nog de vraag of het gaat
lukken om al deze plannen ‘Raad van State-proof’ te krijgen.
Het in lijn brengen van de faunabeheerplannen met de uitspraak
van de Raad van State heeft consequenties.

Voor  de  duidelijkheid  hierbij  de  informatie  per  soort
samengevat:

Soort Wat staat vast? Opmerkingen

Vos

Geen beheer
(vrijstelling en/of
ontheffing) vanaf 16

juli 2023

Afhankelijk van onderbouwing
en uitspraak Raad van State
is er beheer, provinciebreed
of per regio, mogelijk; op
zijn vroegst na de zomer.



Konijn

Geen jacht en ook
geen beheer

(vrijstelling en/of
ontheffing) t.b.v.
landbouwgewassen

vanaf 16 juli 2023

Beheer (vrijstelling en/of
ontheffing) op specifieke

locaties ter bescherming van
volksgezondheid en openbare
veiligheid blijft mogelijk
(tenzij een rechter hier ook

op ingrijpt).

Fazant,
wilde
eend,
haas,
houtduif

Er wordt ingezet op
het mogelijk maken
van de Jacht in

seizoen 2023-2024.
Geen beheer

(vrijstelling en/of
ontheffing) vanaf 16

juli 2023.

Er zijn risico’s voor de
uitvoering van de jacht
gezien de staat van

instandhouding en het vatbaar
zijn van het

goedkeuringsbesluit
faunabeheerplan voor bezwaar

en beroep.
Afhankelijk van de

onderbouwing is er beheer per
locatie ter bescherming van

landbouwgewassen mogelijk; na
opbouwen schadehistorie.

Zwarte
kraai

Geen beheer
(vrijstelling en/of
ontheffing) vanaf 16

juli 2023

Afhankelijk van onderbouwing
is er beheer, provinciebreed
of per regio, mogelijk ter
voorkoming van predatie; op
zijn vroegst na de zomer.

Afhankelijk van onderbouwing
is er beheer per locatie ter

bescherming van
landbouwgewassen mogelijk; na

opbouwen schadehistorie.

Kauw

Geen beheer
(vrijstelling en/of
ontheffing) per 16

juli 2023

Afhankelijk van onderbouwing
is er beheer per locatie ter

bescherming van
landbouwgewassen mogelijk; na

opbouwen schadehistorie.
Vos



Voor  het  vossenbeheer  dat  kan  worden  uitgevoerd  op  de
landelijke vrijstelling en daarnaast op ontheffing voor beheer
met het geweer in de nacht, geeft de staat van instandhouding
van de vos waarschijnlijk geen onderbouwingsproblemen. Echter
gegevens  over  schade,  waaronder  (regionale)  predatie-  en
onderzoeksgegevens,  zijn  waarschijnlijk  nog  van  onvoldoende
omvang en kwaliteit om het beheer te onderbouwen. Op 16 mei
2023 was de zitting bij de Raad van State waarin men zich boog
over ons hoger beroep aangaande de ontheffing voor afschot in
de  nacht.  De  uitspraak  wordt  op  zijn  vroegst  eind  juni
verwacht. Deze uitspraak geeft naar verwachting belangrijke
aanwijzingen  over  de  benodigde  onderbouwing  van  al  het
vossenbeheer. Dit leidt ertoe dat de provincie pas na de zomer
kan besluiten over het nieuwe faunabeheerplan. Dit betekent
dat het beheer van de vos in ieder geval volledig stil komt te
liggen  van  16  juli  tot  de  goedkeuring  van  het  nieuwe
faunabeheerplan.

Het  is  nog  niet  duidelijk  in  hoeverre  de  landelijke
vrijstelling kan worden uitgevoerd op basis van het nieuwe
faunabeheerplan. Het kan zijn dat vossenbeheer alleen wordt
toegestaan op basis van gebiedsontheffingen waarvoor voldoende
onderbouwing is.

Konijn
Konijnen  bevinden  zich  in  een  ongunstige  staat  van
instandhouding maar er is wel onderbouwing voor beheer van
konijnen  op  industrieterreinen,  bij  infrastructuur  en  op
sportvelden. Ook voor het konijnenbeheer geldt dat de Raad van
State zich op 16 mei boog over het hoger beroep van de FBE.
Ondanks het feit dat de uitspraak waarschijnlijk niet op tijd
komt om nog te worden verwerkt in het nieuwe faunabeheerplan,
biedt de FBE het nieuwe plan binnenkort ter goedkeuring bij de
provincie  aan.  Dit  omdat  het  beheer  vanwege  de
veiligheidsrisico’s  niet  al  te  lang  stil  kan  liggen.

Er is onvoldoende onderbouwing voor beheer ter voorkoming van
landbouwschade. Sinds vorig jaar is de jacht op het konijn



door de minister gesloten vanwege de landelijke ongunstige
staat van instandhouding. Voorgaande betekent dat konijnen in
Zuid-Holland vanaf 16 juli alleen nog kunnen worden beheerd op
specifieke locaties in het kader van de volksgezondheid of
openbare veiligheid.

Fazant, wilde eend, haas en houtduif
Fazant, wilde eend, haas en houtduif zijn soorten waarop de
jacht  in  Zuid-Holland  is  geopend.  De  minister  heeft
aangekondigd dat dit in ieder geval zo blijft voor het seizoen
2023-2024,  ondanks  het  oordeel  dat  er  sprake  is  van  een
landelijk ongunstige staat van instandhouding. Gelet op de
huidige  juridische  stand  van  zaken,  kunnen  de
faunabeheerplannen voor deze soorten worden goedgekeurd en het
voornemen  is  om  dat  voorafgaand  aan  het  aanstaande
jachtseizoen te doen. Sluiting van de jacht op deze soorten is
niet aan de provincie maar aan de minister. We kunnen echter
niet uitsluiten dat nieuwe juridische procedures een risico
gaan vormen voor de uitvoering van de jacht op deze soorten. 

Voor de houtduif geldt er ook een landelijke vrijstelling.
Deze vrijstelling kan vanaf 16 juli 2023 niet meer worden
gebruikt omdat er onvoldoende onderbouwing is voor schade aan
landbouwgewassen. De schade door houtduif aan landbouwgewassen
komt in beginsel in aanmerking voor een tegemoetkoming. De
praktijk moet uitwijzen tot welk schadebedrag dat leidt. Pas
nadat er voldoende schade is gedocumenteerd, kunnen eventueel
noodzakelijke ontheffingen worden verleend.

Zwarte kraai
Voor de zwarte kraai is er een landelijke vrijstelling. Deze
vrijstelling kan vanaf 16 juli 2023 niet meer worden gebruikt
omdat  er  onvoldoende  onderbouwing  is  voor  de  schade
(landbouwgewassen en predatie). De schade door zwarte kraai
aan landbouwgewassen komt in beginsel in aanmerking voor een
tegemoetkoming.  De  praktijk  moet  uitwijzen  tot  welk
schadebedrag  dat  leidt.  Pas  nadat  er  voldoende  schade  is
gedocumenteerd,  kunnen  eventueel  noodzakelijke  ontheffingen



worden verleend.

Het beheer ter voorkoming van predatie wordt toegestaan op
basis van gebiedsontheffingen waarvoor voldoende onderbouwing
is. Deze onderbouwing is er op het ogenblik nog niet.

Kauw
Voor  de  kauw  is  er  een  landelijke  vrijstelling.  Deze
vrijstelling kan vanaf 16 juli 2023 niet meer worden gebruikt
omdat  er  onvoldoende  onderbouwing  is  voor  de  schade  aan
landbouwgewassen.  De  schade  door  kauw  aan  landbouwgewassen
komt in beginsel in aanmerking voor een tegemoetkoming. De
praktijk moet uitwijzen tot welk schadebedrag dat leidt. Pas
nadat er voldoende schade is gedocumenteerd, kunnen eventueel
noodzakelijke ontheffingen worden verleend.

Als  wij  voorzichtig  naar  de  toekomst  kijken,  is  het  onze
inschatting  dat  we  vaker  moeten  werken  op  basis  van  een
regionale aanpak. De problematiek verschilt per gebied en per
soort en dat kan ertoe leiden dat ontheffingen per WBE worden
verleend.  Een  goede  registratie  van  schade,  waaronder
predatie,  is  daarmee  voor  iedereen  van  groot  belang.

Ree
De rechter heeft hierbij een positieve uitspraak gedaan voor
het beheer. Alle eisen van de Eisende partijen zijn ongegrond
verklaard. Dit houdt in dat het beheer bij de ree gewoon door
mag gaan.

Overzicht van de huidige juridische procedures die van
belang zijn voor de agrarische sector

Faunabeheerplan  knobbelzwaan.  Tegenpartijen  zijn
Dierenradar en de Faunabescherming. Zitting bij Raad van
State is geweest op 4 april. Uitspraak wordt niet eerder
dan eind mei verwacht.
Ontheffingen  ganzenbeheer  (vier  procedures).
Tegenpartijen  zijn  Animal  Rights/Fauna4life  en  de
Natuur-  en  Milieufederatie  Zuid-Holland.  Nog  geen



zittingen bij rechtbank gepland.

Oproep: Meld schade!

Als laatste de oproep om faunaschade aan landbouwgewassen te
melden  en/of  een  tegemoetkoming  aan  te  vragen.  Zoals  uit
bovenstaande  informatie  blijkt  is  het  opbouwen  van  een
schadehistorie van groot belang. Als er onvoldoende gegevens
beschikbaar zijn over schade aan landbouwgewassen dan is op
(korte)  termijn  schadebestrijding  niet  meer  mogelijk.  We
hebben  namelijk  ‘data’  nodig  om  het  beheer  van
schadeveroorzakende  soorten  in  faunabeheerplannen  te  kunnen
onderbouwen. Dat deze oproep geen ‘loze kreet’ is bewijst de
uitspraak van de Raad van State van 19 april jl. over het
Faunabeheerplan  Algemene  Soorten  Noord-Holland.  Door  het
ontbreken van data (preventieve maatregelen, afschotgegevens,
schade aan gewassen) is het beheer en schadebestrijding van
verschillende soorten beëindigd.

Voor  vragen/opmerkingen  kunt  u  contact  opnemen  met  Basjan
Niemansverdriet, themahouder Flora en Fauna LTO Noord Zuid-
Holland – 06-20 435 416

Bron: LTO-Noord

Vrijwilligers gezocht voor de
stand  NOJG/Jagersvereniging
Landbouwvakdagen
Landbouwvakdagen  West-
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Nederland
Beste  leden  van  de  Jagersverenigingen  (NOJG  en
Jagersvereniging)  afdeling  Noord-Holland,

De NOJG en Jagersvereniging staan dit jaar samen op de
Landbouwvakdagen  West-Nederland.  Deze  beurs  trekt  al
gauw een 8000 boeren, die ook geïnteresseerd zijn in
schadebestrijding en faunabeheer. Volop kansen dus voor
informatie  en  voorlichting  over  wild,  schadelijke
soorten, de bijdrage van de jager aan biodiversiteit
etc.

Gezocht
Vrijwill
igers
voor
opbouw
en
bezettin
g van de
stand van 30 augustus t/m 2 september 2022 van 13:00 –
21:30 uur.

Kun je een dagdeel of hele dag aanwezig zijn? Stuur dan een
mail met uw contactgegevens (naam, telefoonnummer, mailadres)
aan Roderik Benoist (rbenoist@xs4all.nl) voor contact over de
indeling.

Locatie & adresgegevens
Om  een  groot  gebied  te  kunnen  bedienen  is  deze  prachtige
locatie en het mooie bedrijf van de familie Helder perfect. De
vakbeurs wordt gesitueerd rondom de moderne en ruime boerderij

https://www.nojg.nl/vrijwilligers-gezocht-voor-de-stand-nojg-jagersvereniging-landbouwvakdagen-landbouwvakdagen-west-nederland/
https://jagersvereniging.us11.list-manage.com/track/click?u=fc41c18071033a5ffedce761e&id=0fddcfc252&e=bbaa6dfd42
https://www.nojg.nl/wp-content/uploads/2022/08/informatie-foto-landbouwvakbeurs-West-Nederland.jpg
mailto:rbenoist@xs4all.nl


van de familie.

Met de komst van deze vakbeurs wordt het hele (boeren) gezin
een grandioze dag uit bezorgd, vol inspiratie, nieuwe kennis
en beleving.

De  accommodatie  beschikt  over  een  groot  parkeerterrein.
*Parkeren € 3,-

Locatie :Hobrederweg 41 |1462 LK Middenbeemster

(Bekijk de ligging door over de afbeelding te gaan met muis of
met vinger.)

 

Op  de  rol:  ‘Ik  ben  geen
boswachter geworden om eenden
dood te maaien’
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Verslag van een rechtszitting
Rotterdam, 10 augustus 2022
Het  Oudeland  van  Strijen  is  een  goudmijn  voor  weide-  en
akkervogels. De tureluur strijkt er graag neer, net als het
paapje en de bruine kiekendief. En diverse soorten eenden: de
wilde eend, de slobeend, de soepeend en de kuifeend. Dwars
door dit Natura 2000-gebied in de Hoeksche Waard loopt de
Molenweg. Langs deze smalle en halfverharde weg staan geen
bomen of struiken. Aan weerzijden van de Molenweg liggen een
berm en een sloot. En verder is er gras- en akkerbouwland. 

De Molenweg is niet alleen in trek bij weidevogels; wandelaars
komen er ook graag. Op 17 mei 2021 ziet een wandelaar er tot
zijn  schrik  7  dode  wilde  eenden  in  de  berm  liggen.  De
(beschermde)  eenden  zijn  doodgemaaid.  Ook  hun  nesten  met
daarin eieren zijn verwoest. De Omgevingsdienst Zuid-Holland
Zuid komt in actie en spoort de aanstichter van het dierenleed
op: een loonwerker die in opdracht van Staatsbosbeheer met

https://www.nojg.nl/wp-content/uploads/Faunafoto/Eend-met-kuikens.jpg


zijn tractor de berm heeft gemaaid. De loonwerker krijgt een
boete van 500 euro, Staatsbosbeheer moet het dubbele betalen. 

Opzettelijk
Volgens het OM heeft Staatsbosbeheer de eenden ‘opzettelijk
gedood’. Dat schiet de beheerder van het groene erfgoed van
Nederland in het verkeerde keelgat en hij gaat in beroep (in
verzet). ‘Het is gebeurd, maar niet opzettelijk. Als we het
idee hadden gehad dat daar eenden broedden, dan hadden we
absoluut  niet  gemaaid’,  zegt  boswachter  Sandra*  tegen  de
economische  politierechter  in  zaal  7  van  het  Rotterdamse
gerechtsgebouw. ‘Per ongeluk kan onder bepaalde omstandigheden
juridisch ook opzettelijk zijn’, waarschuwt rechter Matthijs
van  Seventer.  ‘Er  moest  kruid  worden  weggemaaid’,  heb  ik
begrepen. ‘Ja, raapzaad’, antwoordt Sandra. ‘Het zaad in de
peulen komt in de sloten en als die worden gebaggerd komt het
zaad op het land. We willen juist schrale en kruidendiverse
weides.  Daarom  moeten  de  bermen  ieder  jaar  kort  worden
gemaaid.’

Gewaagd

De rechter: ‘Dat gebeurde in het broedseizoen. Dan zou je
denken: hoge vegetatie aan de wallekant, goed kijken of daar
vogels  onder  zitten.’  Sandra:  ‘Zeker,  en  dat  doen  we  ook
altijd. We zijn de weg afgelopen en we hebben goed gekeken. In
het talud naar de sloten hebben we de eendennesten gemist.’ De
rechter: ‘De loonwerker die de berm maaide, heeft de politie
verteld dat de berm normaal wordt voorgelopen, maar dat dit
niet was  gebeurd. Dat vond hij raar. Hij zegt zelfs: “Ik vond
het gewaagd.”’ Sandra: ‘We konden niet naar beneden naar de
sloot om te kijken.’ De rechter: ‘Dan verzin je toch een
manier? Duw met een lange stok het gras opzij, ik zeg maar
wat.’ Sandra: ‘Ik kom kom vaak op de Molenwegweg en ik heb
daar nooit vogels zien broeden.’ De rechter: ‘Uit het dossier
komt naar voren dat dát de reden is waarom er niet echt is



voorgelopen. Daar draait het in deze zaak om: of er opzet was
of niet.’

Kleurloos

En die opzet was er, vindt officier van justitie Sabrina van
der  Kallen.  Niet  in  de  zin  van:  we  wisten  dat  we  iets
strafbaars deden, maar wel in de zin van: we waren ons er niet
van  bewust  dat  het  niet  mocht.  ‘Dat  laatste  noemen  we
kleurloos opzet’, zegt de officier. ‘Staatsbosbeheer zegt dat
de ervaring had geleerd dat langs de Molenweg weinig vogels
broedden.  Dat  betekent  dat  er  rekening  mee  moest  worden
gehouden dat er in het broedseizoen wel énkele vogels langs de
sloot konden broeden. Door de Molenweg onvoldoende voor te
lopen  en  toch  te  maaien,  heeft  Staatsbosbeheer  bewust  de
aanmerkelijke kans aanvaard dat eenden gedood zouden worden.’
En dus is Staatsbosbeheer wat officier van justitie Van der
Kallen betreft schuldig aan kleurloos opzet. Een boete van
1.000 euro is daarom op zijn plaats.

Verboden

Die boete is helemaal niet op zijn plaats, vindt advocaat Ton
Kessel. ‘Hoewel het Staatsbosbeheer niet om het geld maar om
het principe gaat’, zegt de advocaat. ‘Het OM moet bewijzen
dat  Staatsbosbeheer  de  opzet  heeft  gehad  om  de  eenden  te
doden.  Alleen  dat  is  verboden.  Het  artikel  in  de  Wet
natuurbescherming dat het Openbaar Ministerie gebruikt (Het is
verboden  opzettelijk  van  nature  in  Nederland  in  het  wild
levende vogels van soorten als bedoeld in artikel 1 van de
Vogelrichtlijn  te  doden  of  te  vangen,  red.)  houdt  geen
kleurloos opzet in.’ Volgens de advocaat zou Staatsbosbeheer
hooguit voorwaardelijk opzet verweten kunnen worden. (Er is
sprake van voorwaardelijk opzet als Staatsbosbeheer welbewust
de ‘aanmerkelijke kans’ op het doden van de eenden en het
vernielen van hun nesten heeft aanvaard.)



Risico

En die opzet had Staatsbosbeheer niet. ‘Staatsbosbeheer is
zorgvuldig geweest en heeft geen bewust risico genomen’, aldus
raadsman Kessel. De Molenweg is geïnspecteerd en de loonwerker
had  de  instructie  om  voorzichtig  te  zijn  en  goed  uit  te
kijken. De advocaat: ‘Staatsbosbeheer had niet voorzien dat er
zoveel eenden in de berm zouden broeden. Ze broedden in 2021
later dan in 2020, bleek achteraf. In de jaren ervoor waren er
ook geen problemen. De kans dat er broedende eenden in de
bermen zaten was daarom niet aanmerkelijk. Dat Staatsbosbeheer
het risico zeker niet heeft aanvaard dat eenden gedood zouden
worden, werd tijdens het politieverhoor pakkend door Sandra
verwoord: “Ik ben geen boswachter geworden om eenden dood te
maaien.”’ 

Tranen

‘Mevrouw, u hebt het laatste woord’, zegt politierechter Van
Seventer. ‘U zit hier namens Staatsbosbeheer. Ik hoop niet dat
u  dit  persoonlijk  opvat.’  ‘Ja  natuurlijk  wel’,  reageert
Sandra.  De  tranen  biggelen  over  haar  wangen.  ‘Ik  ben
boswachter omdat de natuur mijn passie is. We willen het beste
voor het gebied. We willen het beter maken. Als ons dan wordt
verweten dat we opzettelijk eenden hebben gedood, dan kun je
dat  alleen  maar  persoonlijk  opvatten.  Ik  voel  mij
verantwoordelijk.’  

Beschermen

Advocaat Kessel vindt dat Staatsbosbeheer niets te verwijten
valt en bepleit vrijspraak. Rechter Van Seventer vindt dat
Staatsbosbeheer  wél  iets  te  verwijten  valt.  Het  had  meer
moeten doen om de eenden te beschermen en is daarom schuldig
aan  voorwaardelijk  opzet.  De  economische  politierechter:
‘Staatsbosbeheer heeft het risico genomen dat er eenden in de
berm konden broeden en heeft onvoldoende gedaan om de risico’s
in te dammen. Uit verklaringen blijkt dat Staatsbosbeheer zich



ervan bewust was dat er eenden in de berm konden zitten. Er
moest niet voor niets voorzichtig worden gemaaid. De aannemer
was verbaasd dat hij op die manier moest maaien. Hij vond dat
gewaagd. Het is onvoldoende om de loonwerker te vertellen dat
hij  rustig  moet  maaien  en  moet  uitzien  naar  eenden  die
opvliegen. Eenden vliegen niet op, die duiken weg.’ De boete
van 1.000 euro blijft staan. ‘Trekt u het zich alstublieft
niet persoonlijk aan.’

* Dit is niet haar echte naam.

Provincies  hebben  geen
bevoegdheid  voor  sluiting
landelijke  vrijgestelde
soorten.
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Provincies gaan boekje te buiten, Raad van State geeft
aan dat de uitspraak Rechtbank Midden Nederland, alleen
de  proces  partijen  (provincie  Utrecht)  bindt.  De
minister  is  het  ook  oneens  met  uitspraak  rechtbank
Midden Nederland inzake onverbindend verklaren Rnb ten
aanzien van de vos en heeft inmiddels hoger beroep
ingesteld.
 

De provincies kunnen namelijk het bejagen van de nationaal
vrijgestelde soorten in hun provincie niet verbieden, het wel
of  niet  bejagen  van  deze  soorten  uitdrukkelijk  geen
bevoegdheid van de provincie. Alleen de minister is in deze
het wettelijk bevoegd gezag.

De desbetreffende provincies gaan dus juridisch gezien hun
boekje ver te buiten, dus geldt dit ook voor de provincies
Groningen, Drenthe, Zuid-Holland en nu ook Limburg v.w.b. de
vos.  Deze  provincies  handelen  niet  alleen  onbevoegd  maar
daarnaast is dus hun interpretatie van de uitspraak rechtbank
Midden Nederland ook nog eens onjuist. volgens de RvS.

Namelijk,  vandaag  diende  het  verzoek  om  een  voorlopige
voorziening van Gedeputeerde Staten van de provincie Utrecht
(hierna GS Utrecht) naar aanleiding van de uitspraak van de
rechtbank  Midden  Nederland  over  de  ontheffing  nachtelijk
afschot vossen. De rechter overwoog tijdens de behandeling dat
de onverbindend verklaring in deze uitspraak alleen bindend is
ten aanzien van de bij deze procedure betrokken partijen.

https://www.nojg.nl/wp-content/uploads/Faunafoto/vos-in-de-ochtend.jpg


Hiermee zijn de gevolgen van de uitspraak dus niet landelijk
en blijven deze beperkt tot binnen de provinciegrenzen van
Utrecht. 

De minister heeft inmiddels aangegeven dat zij het oneens is
met de uitspraak van de rechtbank Midden-Nederland. Zij is
zoals blijkt uit haar antwoord op Tweede Kamer vragen van de
leden Bisschop (SGP) en Van Campen (VVD) over het jachtbeleid.
De minister heeft bij de beantwoording onomwonden gesteld het
volstrekt oneens te zijn met de uitspraak van de rechtbank
Midden Nederland waarbij de bepaling van artikel 3.1, tweede
lid, van de Rnb onverbindend is verklaard ten aanzien van de
vos.

Zij verwoorde dit als volgt:

“Ik ben het niet eens met het oordeel van de rechtbank dat ik
onbevoegd ben om de vrijstelling in artikel 3.1, tweede lid,
van de Rnb op te nemen. Van onbevoegdheid is geen sprake, want
de vrijstelling is door het bevoegde orgaan verleend binnen de
door artikel 3.15 van de Wnb voorgeschreven kaders. Ik ben
daarom  voornemens  om  hoger  beroep  in  te  stellen  tegen  de
uitspraak.”

Uit voorgaande vloeit volgens ons alsook de Jagersvereniging
voort, dat het (onrechtmatige) beleid dat enkele provincies
ten aanzien van de nationaal vrijgestelde soorten voorstaan
volstrekt onhoudbaar is geworden. Wij zijn dan ook van mening
dat de betreffende provincies per direct dienen te reageren en
de  schadebestrijding  op  alle  landelijke  vrijgestelde
diersoorten dienen toe te staan, zij zijn immers niet bevoegd
en de uitspraak van de RvS geeft aan dat deze uitspraak alleen
kan gelden voor de provincie Utrecht.

De  Wet  natuurbescherming  en  het  Besluit  en  de  Regeling
natuurbescherming  zijn  de  grondslagen  voor  de  landelijke
vrijstelling  van  de  vos  in  de  vorm  van  een  Ministeriële
regeling.gezien de uitspraak van de minister.



Bovenstaande staat overigens los van een andere procedure die
bij de RvS loopt en die ook over de houdbaarheid van de
landelijke vrijstelling gaat. Deze procedure kent een andere
invalshoek en is juridisch inhoudelijk gezien van een andere
orde dan de procedure bij de rechtbank Midden Nederland.

De kwestie die bij de RvS speelt gaat over de mogelijkheden
tot uitvoering van de landelijke vrijstelling en de koppeling
daarvan met het provinciale Faunabeheerplan. 

Videoverslag van de discussie
en  gedachten  wisseling
actuele zaken in de jacht van
18  september  2021  –  Regio
Holland

Interesse in meer open discussie en gedachten wisseling over actuele
zaken in de jacht? Regio Holland produceerde een prima videoverslag
van de brede bijeenkomst Noord- en Zuid-Holland afgelopen september.

Thema’s tijdens deze bijeenkomst waren faunabeheer, gans, ree, beleid
van TBO’s, FBE’s en provincies, politieke lobby en meer. Een mooie
tool om het gesprek over faunabeheer en schadebestrijding verder te
brengen!

Voor  meer  informatie  kunt  U  een  E-mail  sturen  aan  het  regionale
bestuur van de NOJG via holland@nojg.nl 
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